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یکــی از حوزه های بســیار مهم که شــرکت های 
دانش بنیان کشــور در آن فعال هســتند، موضوع 
افزایش تولید، ارتقای کیفیت و سلامت فرآورده های 
غذایی با اســتفاده از فناوری های پیشــرفته است. 
به همین  خاطــر، معاون علمی و فناوری ریاســت 
 جمهوری در مراســمی که به تازگی برگزار شــد، 
با اشــاره به ارتقای امنیت، ســلامت و کیفیت غذا 
اعلام کرد که آیین نامه مشترک اجرایی با محوریت 
استفاده از نوآوری ها و فناوری های حوزه غذا، در قالب 
قانون جهش تولید دانش بنیان و با همکاری وزارت 
جهاد کشاورزی از ابتدای سال  جاری آغاز شده است. 
واقعیت این است که جمعیت کره زمین هر روز در 
حال افزایش است و دیگر نمی توان غذای مورد نیاز 
انسان ها را با روش های سنتی تامین کرد. همانطور 
که فناوری و نــوآوری در حوزه های دیگر تأثیرگذار 
بوده و به زندگی راحت تر و امن تر انســان ها کمک 
کرده، حوزه کشــاورزی، دام، طیور و شیلات هم از 
این موهبت بی بهره نبوده است. استفاده از فناوری 
و دانش روز، به شرکت های دانش بنیان حوزه »غذا« 
کمک می کند که با استفاده از زمین های کوچک تر، 
مواد مغذی و کــود کمتر برای گیاهان، اســتفاده 
از مواد غذایی کمتر برای دام و طیور و تســریع در 
رشــد آنها، مواد غذایی با کیفیت تر بــرای رفع نیاز 
مردم استحصال شود. »سحر بهمنی« که دکترای 
داروسازی دارد و مدیرعامل شــرکت دانش بنیان 
زیست تخمیر است، در گفت وگو با همشهری معتقد 
اســت: هر چیزی که بهره وری و راندمان کار را در 
حوزه مواد غذایی به طور خاص افزایش دهد، می تواند 

در گروه فناوری طبقه بندی شود.

افزایشبهرهوری
سحر بهمنی، در پاسخ به پرسش همشهری مبنی 

بر اینکه شــرکت های دانش بنیان چگونه می توانند 
در حوزه امنیت و کیفیت غذایی نقش آفرینی کنند، 
می گوید: هر زمان که بحث شرکت های دانش بنیان 
مطرح می شــود به این معنی اســت که قرار است 
که یک اثــر تکنولوژیک و فناوری پیشــرفته تر در 

فرایندهای آن حوزه دیده شود.
بهمنی با اشاره به وجود پتانسیل های دانش بنیانی 
در صنعت غذا ادامه می دهد: در مورد صنایع غذایی 
آنچه می تواند ارزش های تکنیکــی آن را بالا ببرد، 
اســتفاده بهینه از نحوه فرآوری، کشت و داشت و 
برداشت و در واقع بخش استحصال محصول اولیه 
و فرآوری آن برای محصول نهایی اســت. به گفته او 
پتانســیل های دانش بنیانی و اثرات تکنیکی را در 
همه این موارد می توان مشــاهده کرد. مدیرعامل 
این شرکت دانش بنیان همچنین به تأثیر بسیار زیاد 
فرایندهای افزایش بهره وری گیاهان و محصولات یا 
Genetically modi� )غذای اصلاح شده ژنتیک 

fied food( در بهبود فرآوری مواد غذایی اشــاره 
می کند.  با این حال بهمنی بــر این نکته هم تأکید 
می کند که متأسفانه در کشور ما »غذای اصلاح شده 
ژنتیک« به اندازه کافی مورد اســتفاده قرار نگرفته 
اســت. او علاوه بر این، صنعت دامپروری و طیور و 
دریافت بالاترین راندمان استحصال مواد غذایی یا 
درواقع فرآورده های غذایــی را هم از این صنعت به 

همین شکل توصیف می کند.

روشهایسنتی،جوابگونیست
مدیرعامل شرکت دانش بنیان فعال در حوزه فناوری 
زیستی، کشاورزی و صنایع غذایی یادآوری می کند: 
با روش های ســنتی نمی توانیم مــواد غذایی مورد 
نیاز جمعیت روزافزون جهــان را تامین کنیم و به 

همین خاطر، باید روش های کار ما تغییر کند.
بهمنی معتقد اســت: با وجود این مســئله، چه در 
مورد اســتحصال غذا از گیاهان یا استحصال غذا از 
حیوانات، باید در زمینه های مختلــف، به تأثیرات 
بازدهی و بهره وری بهتر و کیفیت مناسب تر در ازای 

هزینه کرد کمتر یا زمین کشاورزی کمتر توجه ویژه 
داشته باشــیم. به گفته او هر چیزی که بهره وری و 
راندمان کار شــما را به صورت خاص افزایش دهد، 
می تواند در گروه فناوری طبقه بندی شود و در مقابل، 
استفاده از روش های ســنتی و با درجات تکنیکی 
پایین تر، بی تردید بهره وری را در زمینه استحصال 

هر ماده غذایی کاهش می دهد.

مزیتدانشبنیانها
مدیرعامل این شرکت دانش بنیان با تأکید بر اینکه 
با استفاده از تکنولوژی های پیشرفته تر و دانش بنیان 
می توانید میزان کمتری ماده غذایی به دام یا طیور 
بدهید و در عین حال، مواد غذایی با کیفیت تر مانند 
گوشت یا شیر مرغوب تر استحصال کنید، به تأثیر 
بهره مندی از روش های دانش بنیان و تکنولوژی های 
پیشرفته برای سرعت رشد دام و طیور اشاره می کند.

بهمنی معتقد است: هر طور بخواهید این سیستم را 
تصور کنید، استفاده از فناوری های پیشرفته مزیت 
بیشتری برای شرکت های دانش بنیان ایجاد می کند.

او همچنین به حوزه گیاهان اشاره می کند و می گوید: 
ما با خشکســالی ها و کمبود زمین های کشاورزی، 
کمبود مواد مغــذی و کودهای کشــاورزی مواجه 
هستیم و کودهای شــیمیایی هم متأسفانه تأثیرات 
نامطلوبی بر زمین هــای کشــاورزی در بلندمدت 
می گذارنــد. مدیرعامــل این شــرکت دانش بنیان 
می افزایــد: هر کــدام از این موارد را کــه به صورت 
جزئی تر بررســی کنیم، می بینیم که اگر قرار باشد 
پتانسیل های کاری خود را در حد 50سال یا 100سال 
پیش نگه داریم، هیچ وقــت نمی توانیم با روش های 
فناورانه جدیدی که در دنیا بــرای بهره مندی بهتر 
از امکانــات محدودتر مورد اســتفاده قرار می گیرد، 
همگام شویم. بهمنی با اشــاره به اینکه ظرفیت های 
تامین غذا، مشترک و شــبیه به هم است، می گوید: 
این موضوع به این معنی اســت که چــه غذا از گیاه 
استحصال شود و چه از دام و طیور، متوجه می شوید 
که به هر شکلی که امکان پذیر باشد، نیاز به افزایش 

و بهبود پتانسیل های کاری داریم. به گفته او این در 
حالی است که پتانسیل های دانش بنیان این امکان را 
فراهم می کند که بتوانیم از این حوزه بهره بیشتری 
ببریم. بهمنی درنهایت به مخاطبان علاقه مند توصیه 
می کند که برای آگاهی از پتانسیل و همچنین نقش 
دانش بنیان هــا در صنعت کشــاورزی، دامپروری و 
طیور، به طور جزئی تر و تخصصی تر، مقالات مرتبط با 

موضوع را جست وجو و مطالعه کنند.

ظرفیتبالایحوزهغذا
سورنا ستاری، معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری 
در مراسم آغاز به کار فاز سوم برنامه اصالت و سلامت 
مواد غذایی با اشاره به همکاری های مشترک معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری با وزارتخانه های 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و جهاد کشاورزی 
برای ارتقای امنیت، ســلامت و کیفیت غذا گفت: 
»آیین نامه مشترک اجرایی با محوریت استفاده از 
نوآوری ها و فناوری های حــوزه غذا، در قالب قانون 
جهش تولید دانش بنیان با همــکاری وزارت جهاد 

کشاورزی از ابتدای سال جاری آغاز شده است.«
به گفته ستاری در این آیین نامه به طور جدی به نقش 
شــرکت های دانش بنیان در تامین امنیت، ارتقای 
کیفیت و سلامت فرآورده های غذایی با استفاده از 

فناوری ها توجه جدی شده است.
او با اشاره به همکاری با سازمان غذا و دارو برای تامین 
امنیت و سلامت غذای کشور گفت: در دوره جدید 
همکاری های جدی با سازمان غذا و دارو داشتیم که 

بر امنیت، سلامت و کیفیت غذا متمرکز است.
به گفته ســتاری این تمرکز جــدی روی حوزه غذا 
وجود نداشــت و عمده تمرکــز روی فرآورده های 
دارویی بود که خوشبختانه دستاوردهای ارزشمند و 
قابل توجهی به ارمغان آورد. ستاری همچنین بر این 
نکته تأکید کرد که شرکت های دانش بنیان با ورود 
به این حوزه ها، می توانند ضمن ایجاد اشتغال و خلق 
ارزش افزوده، یک نیاز مهم و راهبردی از کشــور را 

تامین کنند.

نقش آفرینی دانش بنیان ها در کیفیت غذا
شرکت های دانش بنیان با ورود به حوزه غذا، می توانند ضمن ایجاد اشتغال و خلق ارزش افزوده، یکی از نیازهای مهم و 

راهبردی کشور را تأمین کنند

مطالعات جدید نشان می دهد که سطح اکسیژن خون افراد رنگین پوست در دستگاه پالس اکسی متر بیشتر از واقعیت، نشان داده می شود
تأثیررنگپوستبردستگاهاکسیمتر

یک مطالعه جدیــد حاکی از آن 
است که نشــانگرهای اکسیژن 
خون، سطح اکســیژن بیماران 
مبتلا بــه کووید-19آســیایی، 
سیاهپوست و اسپانیایی تبار بستری در بیمارستان را نسبت به واقعیت، 
بالاتر نشان می دهد. به گزارش ورج، سطح اکسیژن یک شاخص مهم 
است که نشان می دهد بیماری کووید-19در یک فرد چقدر جدی است 
و برای چه داروهایی واجد شرایط اســت. این یافته جدید به این معنی 
است که درمان لازم برای بیماران سیاهپوســت و اسپانیایی تبار باید 

بیشتر طول بکشد.

روشکارپالساکسیمتر
پالس اکســی مترها، دســتگاه اســتانداردی اســت که کلینیک ها و 
بیمارســتان ها با آن اکســیژن خون افراد را اندازه گیری می کنند. این 
دســتگاه با ارســال نور قرمز و مادون قرمز از طریق نوک انگشــت و 
اندازه گیری مقداری که از اکســیژن خون بازتاب داده می شــود، کار 
می کند. هموگلوبین، پروتئین موجود در خون که اکســیژن را حمل 
می کند، نور مادون قرمز بیشــتری را در هنگام حمل اکسیژن جذب 
می کند. سال ها مطالعات نشان داده اند که این دستگاه ها روی افرادی که 

پوست تیره تری دارند، به خوبی کار نمی کنند.
در این مطالعه جدید که در مجله JAMA Internal Medicine منتشر 
شده است، یک تیم تحقیقاتی بیماران مبتلا به کووید-19را در سیستم 
بهداشــت جانز هاپکینز بین تاریخ های مارس 2020و نوامبر 2021 
بررسی کردند. ســطح خون بیش از 1200بیمار با دو پالس اکسی متر 
و آزمایش خون دقیق اندازه گیری شد. در حدود 30درصد از این افراد 
که شامل بیماران آسیایی، سیاهپوست و اسپانیایی تبار می شد، سطح 
اکسیژن خون در آزمایش خون کمتر از حد نصاب نمایش داده می شد، 
درصورتی که پالس اکسی متر سطح آن را طبیعی جلوه می داد. در مورد 

افراد سفید پوست، این تعداد 17درصد را شامل می شد.

اختلالدردرمان
در گروهــی بزرگ تر شــامل بیــش از 6600بیمار، تیــم تحقیقاتی 
1903بیمار را پیدا کردند که سطح اکسیژن خون آنها قبل از اینکه پالس 
اکسی متر نشان دهد، کاهش یافته بود. در آن گروه، بیماران سیاهپوست 
و اسپانیایی تبار به احتمال زیاد در دریافت درمان هایی مانند رمدسیویر 
که بیشتر بیمارســتان ها فقط به بیمارانی با ســطح اکسیژن کمتر از 
94درصد می دادند یا آمپول ضد التهابی و کورتونی دگزامتازون که بیشتر 
بیمارســتان ها فقط به بیمارانی که اکسیژن مکمل دریافت می کردند، 
تأخیر داشتند. از این گروه، 451بیمار هرگز واجد شرایط درمان نبودند.

تحقیقات دیگری که طی چند ســال گذشته انجام شــده است نیز به 
نتایج مشابهی رسیده اســت. برای مثال، یک مطالعه منتشر شده در 
نوامبر 2021، نشان داد که شکاف بین ســطوح اکسیژن اندازه گیری 
شده در آزمایش خون و پالس اکسی متر برای بیماران غیرسفیدپوست 
در بیمارستان ها بیشتر از بیماران سفیدپوست است. بیمارانی که این 
شکاف را داشتند بیشتر احتمال داشت که مشکلاتی در اندام های داخلی 

داشته باشند و در بیمارستان بمیرند.
ســازمان غذا و دارو در فوریه 2021هشــدار داد که قرائت های پالس 
اکســی  متر محدودیت هایی دارند و رنگ پوست می تواند بر خوانش ها 
تأثیر بگذارد. محققان در سرمقاله ای که به همراه مطالعه جدید منتشر 
شد نوشتند، باوجود مســتنداتی درباره این نقص آشکار، تلاش زیادی 

برای اصلاح این سوگیری غلط وجود ندارد. آنها گفتند: بیمارستان ها و 
پزشکان به خرید و استفاده از این دستگاه ها باوجود عدم دقت آنها برای 
بیماران غیرسفیدپوست ادامه می دهند. رفع این مشکل آسان نیست 
و پالس اکسی مترها در مجموع معیار کم اعتبارتری برای اندازه گیری 
اکسیژن در خون هستند. اما بیمارستان ها و تنظیم کننده ها باید فقط 
به دستگاه هایی اعتماد کرده و از آنها اســتفاده کنند که در رنگ های 
پوست یکسان عمل کنند. پزشکان نیز می توانند شیوه های درمانی خود 
را برای تشخیص خطاهای احتمالی در بیماران غیرسفید پوست خود 
تنظیم کنند. نویسندگان این مطالعه نوشتند: اگرچه خطای اندازه گیری 
دستگاه واقعی اســت و مبتنی بر لنزهای داخلی است، اما تصمیم در 

راستای رفع این نقص، یک تصمیم انسانی است و باید اصلاح شود.

کوویددستازسرمابرنمیدارد
دو ســال و نیم از بروز ویروس همه گیــر SARS�CoV�2 و بیماری 
کووید-19گذشت و میلیاردها انسان به آن مبتلا شدند اما حالا به نظر 
می رسد در دنیای ما اقامت دائم گرفته است. کارشناسان از همان ابتدا 
می دانستند که تقریباً برای همه، ابتلا به این ویروس کرونا اجتناب ناپذیر 
است. همانطور که جیمز هامبلین در فوریه 2020گفت: احتمالا همه 
ما به کرونا مبتلا خواهیم شد. اما اکنون، درحالی که موج های ابتلا یکی 
پس از دیگری نمایان می شــود،  واقعیت تلخ تری در حال پخش است. 
احتمالا بارها و بارها و بارها قرار است به این ویروس مبتلا شویم. سلیم 
عبدالکریم، اپیدمیولوژیســت بیماری های عفونی بالینی و مدیر مرکز 
برنامه تحقیقاتــی ایدز در آفریقای جنوبی گفت: من شــخصا چندین 
نفر را می شناسم که تقریبا در هر موجی به کووید مبتلا شده اند. اوبری 
گوردون، اپیدمیولوژیســت در دانشگاه میشــیگان، نیز گفت بهترین 
حدس او برای آینده این است که ویروس هر یک از ما را به طور متوسط 
هر 3 سال یا بیشــتر مبتلا کند: با وجود واکسیناسیون هایی که روشی 
مداخله ای برای تغییر شرایط است اما همه ما چندین بار در زندگی خود 

به SARS�CoV�2 مبتلا خواهیم شد.

عمادالدینقاسمیپناهدانش بنیان
روزنامه نگار

زهراخلجیپزشکی
روزنامه نگار

فرازمینیها
بهزمینحملهمیکنند؟

یک محقق اسپانیایی با محاسباتی که انجام داده به 
بررسی احتمال هجوم تمدن های بیگانه به زمین 

پرداخته است

داستان فرازمینی ها در ســال جاری میلادی تبدیل به یک 
موضوع داغ در محافل مختلف علمی شده است. درحالی که 
به نظر باورش کمی دشوار است، اما برنامه ریزی ها و اموری 
که برخی سازمان ها و کشورها در راستای شناسایی و مقابله 
با بیگانه ها در پیش گرفته اند، موضوع را بسیار جدی تر از آنی 

که متصور می شدیم، کرده است. 
یک محقق ادعا کرده اســت که ممکن است چهار تمدن 
فرازمینی در کهکشــان راه شــیری وجود داشته باشد که 
می توانند به سیاره زمین حمله کنند. به نقل از وایس نیوز، 
آلبرتو کابایه رو که دانشــجوی دکتری در دانشگاه ویگو در 
اسپانیا است، رواج تمدن های خارج از زمین را پیش بینی 
کرده است. کابایه رو در مقاله ای با عنوان »پیش بینی رواج 
تمدن های مخرب فرازمینی« تلاش کرده است تا تخمینی 

از آنها ارائه دهد. 
اگرچه، او اعتراف کرد که محدودیت هایی در این خصوص 
وجود دارد. او خاطرنشان کرد که این برآورد براساس تاریخ 
تهاجم های جهــان در قرن گذشــته، توانایی های نظامی 
کشورهای درگیر و نرخ رشــد جهانی مصرف انرژی است. 
کابایه رو می گوید که نتایج نشان می دهد، چنین احتمالی 
دو برابر کمتر از احتمال برخورد یک سیارک قاتل به زمین 
است. دانشــمندان در حال برنامه ریزی برای ارسال پیامی 
)METI یا پیام رســانی هوش فرازمینی( بــه تمدن های 
به اصطلاح بیگانه هستند. اگرچه هیچ مدرک قطعی در این 
زمینه وجود ندارد، اما دولت آمریکا در مورد افزایش علائم 

حیات فرازمینی جدی است.

 با این حال، به عنوان هشــداری به دانشــمندان، کابایه رو 
در مقاله خود بیان کرد که ایــن یافته ها می تواند به عنوان 
نقطه شروع یک بحث بین المللی در مورد ارسال نخستین 
پیام های رادیویی جدی میان ستاره ای به سیارات بالقوه قابل 
سکونت در نزدیکی باشد. او می گوید: »من این کار را فقط 
براساس زندگی همانطور که می دانیم انجام دادم. ما ذهن 
فرازمینی ها را نمی شناســیم. یک تمدن فرازمینی ممکن 
است مغزی با ترکیب شیمیایی متفاوت داشته باشد و ممکن 
است آنها همدلی نداشته باشــند یا ممکن است رفتارهای 

آسیب شناسی روانی بیشتری داشته باشند.«
کابایه رو افزود: »من این راه را بــرای انجام ]مطالعه[ پیدا 
کردم کــه محدودیت هایــی دارد، زیرا مــا نمی دانیم که 

بیگانگان چگونه خواهند بود.« 
او در مقاله خود نوشت که چنین رویدادی هر 100میلیون 
سال یک بار رخ می دهد. کابایه رو درباره تهاجم های 50سال 
گذشته انسان به کشورهای دیگر تحقیق کرده است. در این 
گزارش اشاره شده اســت که او داده هایی را که جمع آوری 
کرده بود بر تعداد سیاره های فراخورشیدی شناخته شده در 
کهکشان ما اعمال کرد.  کلودیو مکان، دانشمند ایتالیایی، 
تخمین زد که حدود 157۸5 سیاره فراخورشیدی وجود 
دارد. پس از تجزیه و تحلیل داده هــا، کابایه رو تخمین زد 

که ممکن است 4تمدن بیگانه بدخواه وجود داشته باشد.
در عین حال، ناســا نیز تأیید کرده است که چند روز پس 
از آنکه نشســت تاریخی کنگــره، نگرانی هایــی را درباره 
»تهدیدات« بالقوه بشقاب  پرنده ها ایجاد کرد، در جست وجو 

برای یافتن یوفوها )UFO( مشارکت خواهد کرد.
به نوشــته دیلی میل، چند منبع موثق اعــلام کرده اند که 
ناسا به تحقیقات UFO آمریکا کمک خواهد کرد. یکی از 
سخنگویان ناســا در این خصوص گفت: »در حال ارزیابی 
نحوه ارائه تخصص ما در رصدهای زمین مبتنی بر فضا برای 
بهبود درک »پدیده های هوایی ناشناس« )UAP( هستیم و 
با چندین نهاد دولتی در این خصوص مشورت شده است.«

با این حال، ناسا راه اندازی دفتر UAP اختصاصی خود را رد 
کرده است. تصمیم ناســا چند هفته پس از جلسه تاریخی 
که در آن کنگره در مورد 54 سال سابقه UAPها که در آن 
لکه بینی بشقاب  پرنده ها رسما تأیید شد، مواردی را استماع 

کرد، شکل گرفت. 
در طول این جلســه، آنها همچنین قانون جدیدی را ارائه 
کردند که یک کارگروه دولتــی UAP را در این خصوص 
موظف می کند که توســط ناســا نیز کمک خواهد شــد. 
یک منبع وابســته به دولت آمریکا با اطــلاع از تحقیقات 
UAP ناسا گفت که آژانس فضایی ایالات متحده می تواند 

شواهدی را از فضانوردان جمع آوری کند.
این منبع گفت: »مــن گمان می کنم که ایــن ترکیبی از 
تلاش ها باشد که شامل شهادت شاهدان عینی، کارمندان و 
فضانوردان ناسا می شود و سپس احتمالا مروری بر فیلم های 
بایگانی قدیمی برای ارزیابی وجود یافته هایی در آرشیو ناسا 
که می تواند به گروه همگام سازی مدیریت و شناسایی اشیاء 
در هوا )AOIMSG( کمک کند.« AOIMSG نام رسمی 

گروه ضربت بشقاب پرنده است.
این منبع افزود که کار ناســا تکمیل کننــده گروه ضربت 
UAP وزارت دفاع خواهد بود که توســط کنگره، مسئول 
بررسی تهدیدات ناشی از اجســام عجیب در حریم هوایی 
ایالات متحده و فراتر از آن است. در اوایل این ماه در طول 
جلسه استماع، یک مقام اطلاعاتی نیروی دریایی فاش کرد 
که اکنون بیش از UAP 400 مشاهده شده است. به عنوان 
بخشی از جلســه استماع، ویدئوهای بشــقاب پرنده برای 

نمایندگان کنگره پخش شد.

 سورنا ستاری
 معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری

ســراهای نــوآوری مشــمول حمایت ها 
و امکانــات طرح جهــش تولیــد دانش 
بنیان می شــوند. ایــن قانون کــه هفته 
پیــش ابــاغ شــد بســیار کمک کننــده 
است چون هر جا که پارک های فناوری 
هستند سراهای نوآوری را هم مشمول 

همان حمایت ها و امکانات می کند. 

 عیسی زارع پور
وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات

ما سوابق خوبی در همکاری با ژاپنی ها 
داریم. مرکز تحقیقــات مخابرات ایران 
که حالا به نــام پژوهشــگاه ارتباطات و 
فنــاوری اطاعــات تغییر نــام یافتــه، با 
همکاری ژاپنی ها راه اندازی شده است. 
ایــن همــکاری در ســال های متمــادی 
ادامــه داشــته و هم اکنــون هــم زمینــه 
آن به ویــژه در حــوزه انتقــال دانــش و 
فناوری اطاعات و برگزاری کارگاه های 

مشترک فراهم است.

 حسن سالاریه
رئیس سازمان فضایی ایران

مــا جــزو بازیگــران نوظهــور در عرصــه 
فضایــی هســتیم و اگــر بخواهیــم در 
جلســات تخصصــی صنعــت فضایــی 
کــه در جهــان برگــزار می شــود، نقــش 
کمرنگی داشته باشیم و ضعیف عمل 
کنیم، ممکن است قوانینی وضع شود 

که به ضرر ما تمام شود.

کشفبزرگترینگیاهجهان
 دانشمندان نوعی علفزار دریایی را در ساحل غربی 
اســترالیا کشــف کرده اند که منطقه ای به وسعت 
200کیلومترمربع را پوشش می دهد و گفته می شود 
بزرگ ترین گیاه جهان به حساب می آید. این گیاه که 
می تواند پیرترین گیاه جهان هم باشد، نخستین بار 
4500ســال پیش به وجود آمده و رفته رفته وسعت 
خود را افزایش داده اســت. به گزارش ساینس الرت 
کشــف این گیاه هم به صورت اتفاقی افتاده اســت. 
محققان در پروژه ای در حال تهیه نمونه های گیاهی از 

سراسر این منطقه بودند. در بررسی 1۸هزار شاخص 
ژنتیک برای تهیه نمایه های گیاهی منطقه مشخص 
شد که فقط یک نمونه گیاهی در منطقه وجود دارد. 
»جین اجلو«، محقق ارشــد این مطالعه می گوید: 
»فقط یک گیاه در فضایی به وسعت 1۸0کیلومتر در 
خلیج کوسه گسترده شده و خود را به بزرگ ترین گیاه 
شناخته شده زمین تبدیل کرده است. به نظر می رسد 
که این علفزار 200کیلومترمربعی فقط از یک جوانه 

به وجود آمده است.«

نقل قول خبر

فضا

دانش

دانش

توقفبرنامهاستارشیپبهدلیل
صادرنشدنمجوز

اداره هوانوردی فدرال )FAA( ارزیابی نهایی زیست محیطی 
درخصوص برنامه های فضاپیماي استارشــیپ و موشک  
»فوق ســنگین« شــرکت اســپیس ایکس را بار دیگر به 
تعویق انداخــت. با این حال، FAA اعلام کرده اســت که 
نتیجــه ارزیابی ها را نهایتا تا تاریــخ 13ژوئن )23خرداد( 
اعلام خواهد کرد. پیش از ایــن، در اواخر ماه آوریل )اوایل 
اردیبهشــت( اداره هوانوردی بعد از چندین نوبت تأخیر 
قول داده بود کــه نتیجه ارزیابی نهایــی را تا پایان 31مه 
)10خرداد( اعلام کند. به گزارش اســپیس، در آن زمان 
اداره هوانوردی فدرال گفته بــود در حال کار برای صدور 
نتیجه نهایی ارزیابی های برنامه ای زیســت محیطی است. 
دلیل تأخیرها در این ارزیابی ها، تغییرات متعدد در کاربرد 
برنامه های فضایی و موشکی اســپیس ایکس اعلام شده 
است. این تغییرات کاربردی از نظر اداره هوانوردی نیازمند 
ارزیابی های مجدد بوده اســت. در مقابل ایلان ماســک، 
بنیانگذار اسپیس ایکس گفته اســت که حتی در بدترین 
شرایط باز اگر ارزیابی های زیســت محیطی صادر نشود یا 
مشــکلات دیگر حقوقی پیش بیاید، اسپیس ایکس یک 

برنامه پشتیبان دارد.


